
 



 

Vážení občané, 

po několika týdnech Vás opět zdravím díky Zpravodaji, který v nové grafické úpravě vychází již 
v šestém vydání. Toto číslo vychází v širším úhlu pohledu v poměrně vypjaté době. Parlamentní 
volby dopadly tak, jak dopadly, s počasím to nebylo zatím o moc lepší a do toho nám tepovou 
frekvenci ještě zvyšuje právě probíhající MS v kopané. Pokusme se ale odpoutat od 
celonárodních problémů a pojďme se zaměřit na naše město. 

Vůbec na prvním místě bych chtěl navázat na informaci, kterou máte možnost vidět na titulní 
straně tohoto 6. vydání. Foto města tentokrát nahradila fotka party kluků, která se probila 
v Coca-Cola Školském poháru 2006 ze 1 788 škol až do finále. Pouze jeden tým byl nad jejich síly. 
Tomuto týmu patří bezesporu obrovské uznání a poděkování za reprezentaci nejen ZŠ Smiřice, 
ale i našeho města. Poděkování si zaslouží samozřejmě i trenéři a všichni, kteří s fotbalovou 
mládeží ve Smiřicích pracují. 

Další poděkování patří všem, kteří podpořili Smiřické svátky hudby 2006 a Smiřický hrnec 2006. 
Velikonoční festival v kapli má už takové renomé, že se o něm hovoří v celorepublikovém 
měřítku.  

Co se týká samotného chodu města, tak je zde řada pozitivních, ale také negativních záležitostí. 
Začnu těmi horšími věcmi, které v poslední době ovlivnily chod města. 

Jedna z nich je kauza pozemků Dřevotvaru Hradec Králové, v. d., který ve Smiřicích vlastní řadu 
pozemků. Na jednom z nich se například nachází zahrada mateřské školky. O koupi tohoto 
pozemku rozhodlo již  zastupitelstvo města 12. 12. 2001. K odkoupení zahrady MŠ však nedošlo. 
Od počátku roku 2003 vedeme intenzivní jednání s představiteli Dřevotvaru a výsledek je takový, 
že město nebude muset vynaložit finanční prostředky ve výši cca 1,6 mil Kč na odkup pozemků, 
ale dojde ke směně pozemků Dřevotvaru za odpovídající část pozemků v Rodově určených 
k zástavbě. 

Další nepříjemností bylo neodborné provádění stavebních prací za poštou, které vedlo až 
k zamezení průjezdnosti komunikace sloužící pro zásobování. Investorem této akce byla Česká 
pošta, s. p. Na obou stranách byly analyzovány příčiny této kalamity a z nich byly vyvozeny 
příslušné důsledky. 

Naproti tomu se v rámci těch pozitivních záležitostí začala naplňovat první etapa oprav chodníků, 
z níž probíhá poslední část v ul. Fučíkově podél okálů.           

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Slovo starosty 

Ulice Zahradní – oprava obou stran Ulice Palackého – před zdravotním střediskem 



Další etapy budou následovat dle původního plánu, tak jak jsem uvedl v čísle minulém.  

V tomto se opírám o stav finančních prostředků města. Nepočítám-li logicky sbírku na varhany 
a sociální fond, tak na konci měsíce května bylo na účtech města cca 3,2 mil. Kč. A to jsme stále 
ještě v očekávání vratky dotace za kanalizaci ve výši 1,8 mil. Kč.  

Domnívám se rovněž, že i údržba veřejné zeleně a veřejných prostranství probíhá uspokojivě. 
Jelikož veřejná prostranství nejsou jen chodníky, komunikace a městská zeleň, ale také 
prostranství pro dětské koutky a aktivity, schválila rada města na svém zasedání dne 31. 5. 2006 
projekt rekonstrukce a obnovy dětských hřišť, který je k nahlédnutí na internetových stránkách 
města a na odboru správním a ŽP u paní Mrákotové. 

V rámci naplňování první etapy tohoto projektu došlo například ke geodetickému zaměření 
plochy pro skatepark. Ještě v letošním roce dojde k odkoupení tohoto pozemku a rovněž bude 
podána žádost o stavební povolení.  

Díky vůli členů rady města a zastupitelstva města, kteří učinili příslušné schvalovací kroky, může 
ekonomický odbor na základě podaných žádostí a následně uzavřených smluv poslat všem 
společenským a sportovním organizacím finanční příspěvek, odpovídající 100 % jejich požadavků. 
V letošním roce se jedná o částku ve výši cca 310 tis. Kč. 

Domnívám se, že i údaje z předcházejících dvou odstavců dokládají, že finanční kondice města je 
dobrá, což je jistě důsledkem dobré kolektivní práce a kvalitního plánování v oblasti hospodaření 
města. 

Jelikož jsem pro toto číslo Zpravodaje vyčerpal témata, o kterých jsem vás chtěl v kostce 
informovat, tak se s vámi rozloučím, abych uvolnil prostor dalšímu toku informací. 

Luboš Tuzar, starosta města    

 

 

 

Vážení spoluobčané, 

je za námi první polovina roku, která všem přinesla hodně pracovních povinností. 

Dlouhá zima nás stála hodně sil i finančních prostředků a s jejími následky především v podobě 
zničených komunikací se potýkáme všichni. Jarní úklid města začal díky počasí až na začátku 
dubna. Město opět využívá nezaměstnané z úřadu práce a v rámci krátkodobých brigád se zde 
vystřídalo již přes dvacet pracovníků. V loňském roce jsme od Úřadu práce v Hradci Králové na 
tyto aktivity obdrželi přes 70 000 Kč, letos bude příspěvek ještě vyšší. Administrativa spojená 
s touto agendou je náročná, ale určitě se vyplatí. 

Pracovníci Krajského úřadu Královéhradeckého kraje přezkoumali, tak jako každý rok, důkladně 
hospodaření města. Zpráva o výsledku kontroly byla pro náš úřad (a zejména pro ekonomický 
odbor, který rozpočet a účetnictví města spravuje) dobrou vizitkou: v hospodaření města za rok 
2005 nebyly zjištěny žádné nedostatky. 

Ve dnech 2. a 3. června proběhly volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR. Organizace 
voleb proběhla bez problémů a chci touto cestou poděkovat všem, kteří se na ni podíleli. Na 
podzim nás čekají ještě volby komunální a senátní. 

Slovo tajemnice 



Jsou před námi dva prázdninové měsíce. Naší snahou je omezit provoz úřadu jen minimálně tak, 
abychom občanům i v době dovolených vyšli co nejvíce vstříc. Někdy je to velmi obtížné, neboť 
i zaměstnanci úřadu musí čerpat svou dovolenou a případné krátkodobé uzavření některého 
odboru přijměte proto, prosím, s pochopením. 

Na závěr jedno upozornění. Jak jste se již asi z různých médií dozvěděli, budou od září letošního 
roku vydávány nové cestovní doklady. Česká republika je stejně jako ostatní státy Evropské unie 
vázána nařízením, ze kterého vychází povinnost zavést nové typy cestovních dokladů. Pasy 
budou obsahovat takzvané biometrické údaje, tedy digitálně zpracovanou podobu držitele 
dokladu a jeho podpisu. Od roku 2008 by měly pasy obsahovat také otisk jeho prstu. Tyto 
cestovní doklady však budou vydávat pouze úřady obcí s rozšířenou působností a za jejich vydání 
zaplatíme 600 Kč místo dosavadních 200 Kč. Bohužel, na našem úřadu již nebude možné podat 
ani žádost o vydání pasu, a tak občany čeká cesta na Magistrát města Hradec Králové. Žádosti 
o vydání dosavadního typu pasu bude možné na našem úřadu podat přibližně do poloviny 
měsíce srpna. 

S přáním příjemného prožití dovolené  
Mgr. Věra Hottmarová 

 

 

 

 

Jak jsme volili u nás ve Smiřicích 
 

  Dvorana ZŠ Rodov Celkem 
č.  hlasů % hlasů % hlasů % hlasů % 
9 ODS 279 39,3 265 36,7 41 48,8 585 38,6 

10 ČSSD 184 25,9 232 32,1 6 7,1 432 27,8 
18 Zelení 65 9,1 67 9,3 13 15,5 145 9,6 
20 KSČM 98 13,8 89 12 5 6,1 190 12,5 
24 KDU-ČSL 31 4,4 33 4,6 8 9,5 72 4,7 

Účast 710 60,4 723 62,5 84 59,5 1517 62,1 
 

Účast voličů i jejich hlasování se ve Smiřicích nelišily od celostátního průměru. V minulých 
volbách v roce 2002 získaly ve Smiřicích levicové strany kolem 50 % hlasů – tentokrát přibližně 
o 11 % méně. V těchto volbách získaly malé neparlamentní strany jen mizivý počet hlasů.   

V Rodově jsou voliči výrazně orientováni pro pravicové strany. Levice získala jen kolem 17 %. 

V celostátním měřítku voliči rozhodli tak jak rozhodli. Patový výsledek však komplikuje situaci při 
sestavování nové vlády. V době čtení těchto řádků pravděpodobně ještě nová vláda nebude. 
Chtělo by se vám jít k novým volbám?  

            (mv) 

 

Volby do Parlamentu ČR 2006  



 

22. zasedání ZM dne 15. 6. 2006 

 ZM Smiřice projednalo závěrečný účet spolu se zprávou o výsledku 
přezkoumání hospodaření města Smiřice za rok 2005 a vyjádřilo souhlas 
s celoročním hospodařením bez výhrad. 

 ZM  Smiřice schválilo úpravu rozpočtu č. 3 na základě rozpočtového opatření č. 3 a úpravu 
rozpočtu č. 4 na základě rozpočtového opatření č. 5. (úpravu č. 4 projednávala Rada města) 

 ZM Smiřice schválilo poskytnutí finančních příspěvků na rok 2006 na podporu společenských 
aktivit SK Smiřice ve výši 100 000,– Kč a Tenisovému klubu Smiřice ve výši 110 000,– Kč. 
(ostatním subjektům schválila příspěvky RM) 

 ZM  Smiřice schválilo smlouvu o půjčce ve výši 362 000,– Kč na financování akce „Prodloužení 
veřejného vodovodu od ul. Palackého k bytovému domu č. p. 1 (Zámek)“ mezi městem 
Smiřice a společností VAK Hradec Králové, a. s. 

 ZM  Smiřice stanovilo počet 17 členů ZM pro příští volební období. 

 ZM  Smiřice revokovalo usnesení ZM č. 16/6/01 ze dne 12. 12. 2001. (Uvedeným usnesením 
ZM odsouhlasilo odkoupení pozemku p.č. 203/4 v areálu Mateřské školy od firmy Dřevotvar 
v.d.) 

 ZM Smiřice schválilo záměr směny pozemků p. č. 203/1, 203/4, 203/6, 203/14, 203/19, 
203/22, 203/23, 203/25 a 203/29 k. ú. Smiřice ve vlastnictví firmy Dřevotvar interiéry Hradec 
Králové, v. d. v hodnotě 1,6 mil. Kč a části pozemku p. č. 462/7 k. ú. Rodov ve vlastnictví  
města Smiřice v téže hodnotě. (Jedná se o pozemky v ul. Ed. Karla, zahradu mateřské školky, 
pozemky kolem penzionu, pod paneláky u MŠ – tyto budou směněny za část pozemku  
v Rodově.) 

 ZM Smiřice schválilo komplexní pozemkovou úpravu v k. ú. Lochenice a související 
jednoduchou pozemkovou úpravu s výměnou vlastnických práv na části k. ú. Horní Neděliště, 
Smiřice, Rodov a Skalička. 

 ZM Smiřice schválilo bezúplatný převod pozemků p. č. 60/1 (dle PK) o výměře 54 m2, 
p. č. 61/12 o výměře 564 m2, p. č. 61/13 o výměře 259 m2, p č. 780/2 o výměře 1173 m2, 
st. p. č. 808 o výměře 880 m2 a p. č. 1106 o výměře 2132 m2 k. ú. Smiřice z LV 1 ČR – MěNV 
na LV 10001 – Město Smiřice, dále schválilo záměr prodeje pozemku p. č. 481/19 k. ú. Rodov 
o výměře 30 m2. 

 ZM  Smiřice schválilo vypsání veřejné soutěže na dodávku 8 nových bytů o výměře v rozmezí 
od 30 m2 do 100 m2 užitné plochy. (byty v bytovém domě, který se má stavět na Palackého 
ul.) 

 ZM schválilo smlouvu o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene na pozemku p. č. 69/1 
a st. p. č. 27/1. (sítě na pozemku pod plánovanou bytovkou) 

Redakčně nezkrácenou verzi usnesení najdete na www.smirice.cz.                                                  (lr) 
 

 

 

 

 

 

 

 

Z jednání zastupitelstva města  



 

Vítání občánků  
narozených  od října 2005 do března 2006 

říjen   Sára Votrubcová    

listopad Dominika Adámková 
  Nela Paradiová 

prosinec Radek Košťál   

únor  Eliška Žídková 
  Martina Rakašová 
  Adam Kalista 

březen  Karolína Roubalová 

(Jmenný seznam narozených dětí lze uvést po souhlasu rodičů, který je udělen při akci „Vítání 
občánků“.) 

Úmrtí od ledna do dubna  2006 

leden            1 občan 

únor          3 občané    

březen          5 občanů 

duben          3 občané 

Sňatky  od února do dubna 2006 

duben                svatby na MěÚ    2x  v kapli      6x 

Dana Jágrová, matrikářka 

 

 

 

Město Smiřice  Vás srdečně zve na letní prohlídky Zámecké 
kaple Zjevení Páně. Památka bude otevřena každou neděli  
v době od 2. 7. do 3. 9. 2006 (včetně státního svátku ve 
čtvrtek 6. 7.) a ve dnech 10. a 17. 9. 2006 v rámci Dnů 
evropského dědictví. 

Prohlídky se uskuteční ve 14, 15 a 16 hodin. 

Vstupné: 
30,– Kč a  20,– Kč (děti od 6 let, studenti, důchodci) 

Návštěva pro organizované skupiny nad 6 osob mimo 
stanovenou otevírací dobu je možná po předchozí domluvě. 

Objednávky prohlídek, dotazy a připomínky adresujte na 
správce objektu: 
Městský úřad, Palackého 106, 503 03 Smiřice, tel. 495 809 010, mobil: 777 332 691, 777 332 686,  
e-mail: reichova@smirice.cz  nebo  jostova@smirice.cz. 

www.kaple.smirice.cz 

 
 

 
 

Kultura 

Zpráva z matriky 



3. 10. 2006 od 19 hod. 

Jakub Smolík 
Kromě mnoha písní se Jakub Smolík představí i v roli skvělého vypravěče a mnohé překvapí svým 

smyslem pro humor a dokonalou schopností improvizace. Pořad uvádí Michal Herzán. 
KD Dvorana  Smiřice – předprodej od 1. 8. 2006 – tel. 495 422 090 

2. 9. 2006 

Mezinárodní výstava pudlů 
Pořádá Klub chovatelů pudlů, pobočka Hradec Králové – KD Dvorana 

10. 9. 2006 od 14 hod. 

Začátek kurzu tance a společenské výchovy 
KD Dvorana 

 

 

MĚSTSKÁ  KNIHOVNA  INFORMUJE 

Městská knihovna bude ve dnech 17. – 21. 7. 2006 

z důvodu čerpání dovolené 

uzavřena. 

 
 

Městská knihovna ve Smiřicích získala 

čestné uznání 

ve druhém ročníku soutěže 

„… web sem, web tam…“ 

v kategorii profesionalizovaných knihoven  

pro rok 2006. 

 

 

 

Z p r á v y   

Obecního úřadu Holohlavy 

 

 

Dětský den 
V sobotu 3. června se tradičně ve školním parku uskutečnil Dětský den. Počasí přálo v letošním 
roce dětem i pořadatelům. Na organizaci se podílel Svaz žen, Sbor dobrovolných hasičů 
a Mateřská škola. K poslechu hrála skupina MP-2. 

Holohlavy 



Sponzoři: Autobazar Trotina, firma TOMAS s.r.o. Holohlavy, Alfred Schiller – tesařství, Helena 
Sluštíková – Koloniál, Martin Minařík – klempířství a firma RUND Nový Ples. 

Děkujeme všem, kteří se na uspořádání letošního Dětského dne podíleli. 

Obecní kronika 
Obci byla vrácena poslední rozepsaná kronika, po níž pan starosta Hlava marně léta pátral. 
Šestnáct let byla považována za ztracenou. Mapuje život v Holohlavech od roku 1971 do 
července 1976. Kronikářem byl ředitel místní školy pan Ladislav Cölba a po jeho odchodu z obce 
od r. 1973 jeho nástupkyně ředitelka ZDŠ Holohlavy paní Anna Matějková. Rozepsaná kronika 
končí v době, kdy byla škola v obci zrušena. Pokusíme se ve stručnosti se Smiřicemi a lidmi 
činnými v té době v obci kroniku doplnit.   

Škoda, že se nepodařilo najít kronikáře, který by pokračoval v zaznamenávání událostí od 
osamostatnění obce v roce 1989. 

Vrácení lesa 
Obec požádala o vrácení lesa na Chloumku o výměře 2,2 ha, který vyměnila za pozemky u Smiřic 
s panem Horákem. Na katastrálním úřadě nebyl v roce 1952 tento les zaknihován a podle zákona 
90/1950 Sb. byl státem přepsán na Lesy České republiky s. p. Hradec Králové. O smíšený les do 
dnešního dne moc pečováno nebylo. Dá se říci, že je to náletový les. Doufejme, že se nám podaří 
les dát zase do pořádku jako sousední les (Libeň), který jsme osázeli v minulých letech a dnes už 
mladé stromky jen ošetřujeme proti okusu zvěře a ožínáme trávu. 

Vrácený les zasahuje až k potoku Jordán. Můžeme říci, že bude i částečně zasahovat k novému 
rybníku, který máme v územním plánu. Bude součástí biokoridoru a navrhovaného biocentra 
potoku Jordán. Retenční velkokapacitní nádrž by napomáhala k podchycení přívalových vod, 
které hrozí hlavně u nové výstavby rodinných domků v lokalitě U Jordánu a ve Smiřicích. 

V mateřské škole se změní vedení 
V březnu 2006 zastupitelstvo obce vypsalo výběrové řízení na ředitelku Mateřské školy 
v Holohlavech, protože paní Kozová odchází do důchodu. Přihlásily se celkem čtyři zájemkyně. 
Dvě neměly odpovídající vzdělání a jedna z České Skalice to před uzávěrkou řízení vzdala. Česká 
školská inspekce, krajská inspektorka a komise složená ze zástupců dvou ředitelek MŠ doporučily 
do funkce ředitelky naší mateřinky paní Renátu Smotlachovou, kterou zastupitelstvo obce jako 
zřizovatel školky schválilo. 

Přejeme jí mnoho úspěchů v nastávající funkci, aby si vybrala dobrý pracovní kolektiv a hodně 
hodných a šikovných dětí. Obec jí bude jistě nápomocna. 

Dopravní značení u Brodku 
Pod Brodkem došlo k havárii automobilů. Proto Policie ČR vyzvala naši obec, aby v zúženém 
pruhu železničního podjezdu řádně označila přednost v jízdě. Nechali jsme vypracovat projekt 
(GENEREL), který by řešil nejen průjezd pod Brodkem, ale celou lokalitu. Zákaz průjezdu do 
sídliště Smiřice byl vyvolán nejen majitelem soukromého pozemku, který se přejíždí, ale 
i místními občany, kteří v těchto místech chtějí zachovat „klidnou zónu“. Škoda, že předepsané 
značení chodníku pod Brodkem nám vydrželo jen jednu noc. Nějaký vandal musel použít velikou 
sílu, aby nám dopravní značení chodníku zničil. 

Budeme kopat studnu 
Požární nádrž u hřiště se dříve napouštěla vodou z pramenů, které vyvěraly ve sklepech 
holohlavského statku. Starý rybník nebyl využíván a vody pro požární nádrž a stříkání tenisového 
kurtu bylo dost. 



Dnešní majitel statku a starého rybníku – Autobazar Trotina – udělal z rybníku opravdu nádherné 
zákoutí se starou vrbou a vodu pramenící v jeho objektu využívá pro svůj rybník. Nám zbyl jen 
pramen pod kostelem, který má vydatnost 0,2 l/s, což nám na dopouštění požární nádrže 
nestačí. Proto si zhotovíme u tenisového kurtu svůj vrt, který stačí nejen na stříkání kurtu, ale 
i na doplňování vody do požární nádrže, aby mohli naši hasiči nadále pořádat hasičské soutěže. 

Stříkání kaštanů 
Technické služby HK nám zajišťují ochranu kaštanů proti klíněnce jírovcové. Postřik nám 
zajišťovali až v květnu, protože pozdní nástup letošního jara neumožnil klíněnce vzlétnout do 
korun kaštanů dříve. Postřik nám budou opakovat ještě v měsíci červnu, až se bude rodit nová 
generace malých, okrově hnědých motýlků. Jediným problémem při postřiku máme v kaštanové 
aleji s Rybářstvím Karla Dunase, který chová v sádkách malé rybičky (i jesetera) a nikdo neví, co 
postřik s plůdkem rybiček provede. Proto budeme postřik provádět opatrně, aby ke škodám 
nedošlo. 

Opravy chodníku 
V jarních měsících jsme opravili jen chodníky propadlé po zimním období, včetně uličky 
k železniční stanici do Smiřic. Ve výběrovém řízení na opravu chodníků v ulici Na Lávkách vyhrála 
stavební firma Novostav s.r.o. HK před firmou Stavo & Sachs a firmou BORTA Černožice. Podala 
za stejných podmínek nejvýhodnější nabídku. Chodník ke hřbitovu bude provádět firma 
Stavo & Sachs HK, která opraví ještě cesty ke Slezákovým a k Vágnerovým. 

Pohostinství čp. 36 se připravuje na generálku 
Kamenná hospoda, jak ji nazvali občané Holohlav, se zatím projekčně zpracovává na vývařovnu. 
Zastupitelé schválili rekonstrukci budovy na vývařovnu pro přípravu 400 jídel. Počítá se 
s možností využití sálu pro veřejné akce až pro 50 lidí. K tomu se musí vybudovat i odpovídající 
zázemí, aby nám záměr schválila hradecká hygiena. 

Pohárová soutěž dobrovolných hasičů v Holohlavech 
Dne 10.  června 2006 se uskutečnila „Pohárová soutěž“ družstev dobrovolných hasičů mužů, žen 
a dětí v požárním útoku na hřišti u Brodku. Celkem soutěžilo 43 družstev z toho 15 družstev 
mužů, 7 družstev žen, 12 družstev dětí starších a 9 družstva dětí mladších. Umístění jednotlivých 
družstev je následující: 

Kategorie mužů      Kategorie žen 
1.   Velichovky A s časem 23,22 sekund  1. Roudnice s časem 35,35 sekund 
2.   Velichovky B s časem 25,25 sekund  2. Jaroměř s časem 45,56 sekund 
3.   Holohlavy s časem 25,47 sekund   3. Jeřice s časem 46,66 sekund 
11. Černožice s časem 41,47 sekund 
14. Smiřice s časem 63,88 sekund                           

Kategorie MH starší     Kategorie MH mladší  
1. Hřibojedy B s časem 96,22 sekund   1. Klamoš s časem 130,58 sekund 
2. Dubenec s časem 108,75 sekund   2. Holohlavy s časem 138,44 sekund 
3. Malšova Lhota s časem 111,05 sekund  3. Habřina s časem 141,63 sekund  
4. Holohlavy s časem 114,62 sekund   7. Smiřice s časem 181,26 sekund 

Malínský Miloš, starosta obce 

 

 



Jak jsme volili u nás v Holohlavech 
 

Strana ODS ČSSD Zelení KSČM KDU-ČSL 
Počet hlasů 158 139 27 57 23 
% 36,34 31,97 6,21 13,21 5,29 

 

Ze 650 oprávněných voličů se jich v Holohlavech dostavilo k urně 432 – to je 66 %. V minulých 
volbách v roce 2002 volilo levicové strany skoro 50 % voličů a pravicové strany 42 %. Letos se 
poměr změnil – „levici“ volilo přibližně 45 % a „pravici“ přibližně 48 %.  

  
 

Mateřská škola Holohlavy končí vesele školní rok 

Pomalu končí školní rok 2005–06. Mateřská škola v Holohlavech má po zápisu a s uspokojením 
musíme konstatovat: na příští školní rok se zapsalo k dnešku tolik dětí, že budeme moci otevřít 
ještě půl třídy navíc. Jsme za to velmi rádi. Budete-li mít ještě zájem o umístění dětí v naší 
mateřince na školní rok 2006–07, máte stále možnost podat si žádost. 

Ačkoli jsme co do počtu dětí malá školka, nelze říci, že bychom se tu nudili. Pro zajímavost jsme si 
dovolili připravit pro čtenáře Zpravodaje malé album fotografií z některých větších školních akcí 
v tomto pololetí: 

 

V únoru jsme s maškarním průvodem zamířili mj. také na Obecní úřad Holohlavy a na březnovou výroční schůzi 
Svazu žen Holohlavy jsme si tradičně připravili kulturní pásmo. 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

V březnu nás také navštívila paní Jarmila Rybová se svým terapeutickým psem Ambrou a děti překvapila velkou 
spoustou her. Na vedlejším snímku jsou „mladší“ účastníci školkovské velikonoční výtvarné soutěže pro rodiče 
a děti. 
 

 

 



 

Po Velikonocích se konalo výtvarné odpoledne pro děti a rodiče, kde si děti za pomoci rodičů vytvářely vlastní 
originální trika a maminky si pak ještě vyzkoušely spirálovou batiku. Jako každým rokem i letos se na školní 
zahradě konaly Velké čarodějnické závody v „letu na koštěti“ a v dalších ryze čarodějnických disciplínách. 

 

V květnu navštívili předškoláci své kamarády v 1. třídě smiřické základní školy a taky se podívali, jak ve škole 
vlastně takové vyučování vypadá. Kromě toho měli možnost podívat se do učebny přírodovědného kroužku 
a na vlastní oči vidět „obyvatele“ terárií, a některé z nich si vzít i do ruky. Považte sami, komu se poštěstí mít 
v ruce živého hada nebo „maxišneka“? 

Ke konci školního roku patří neodmyslitelně školní výlet. Tentokrát jsme zamířili na „Kuňku“ a do Perníkové 
chaloupky podívat se na paní Ježibabu, jak ty svoje perníky vyrábí. 
 

 

Vidíte sami, že se ve školce nenudíme. Ještě před koncem školního roku jsme měli taneční 
vystoupení na Dětském dni ve školním parku v Holohlavech, ukázku canisterapie s více pejsky 
nejen pro školku ale i veřejnost na naší školní zahradě, návštěvu holohlavské požární zbrojnice, 
sportovní dopoledne, návštěvu Městské knihovny ve Smiřicích spolu se zámeckou kaplí. Na úplný 
konec slavnostní stužkování předškoláků s kulturním pásmem pro rodiče a poté společné 
opékání buřtů. A kdo se nebude bát, může si zkusit přespat ve školce bez maminky a tatínka. 



Společně uvaříme špagety, připijeme si dětským šampaňským na to, jak se nám ten letošní školní 
rok vyvedl, zahrajeme si „bojovku“ a po pohádce „Dobrou noc“. 

                                         A hurá, začnou prázdniny!!!       

Renáta Smotlachová 

 

 

Mistr Milan Knobloch se 10. srpna dožije krásného životního jubilea – 85 let. Smiřice se k němu 
hlásí proto, že jeho rodina pochází ze sousedního Rodova – jeho otec byl z rodu hospodářů 
v Rodově. Stejně tak se i Mistr hlásí do celého východočeského regionu a také i do Smiřic 
a Rodova. Syn Milan se manželům Anně a Josefovi Knoblochovým narodil 10. srpna 1921. 
Rodina se později přestěhovala do Prahy a otec se stal úředníkem Pražské úvěrní banky. Mladý 
Milan měl vřelý vztah k rodnému místu. Proto Rodov často navštěvoval – jezdíval sem z Prahy 
dokonce i na kole. 

Kladný vztah ke zdejšímu regionu se odrazil i v jeho umělecké tvorbě. Prostředí rodiště ovlivnilo 
vnímavého chlapce a zdejší krajina se stala jeho celoživotní inspirací. Sám vyjádřil svůj vztah ke 
zdejšímu kraji takto: „Všemu, co jsem udělal, předcházelo osobní okouzlení, životní prožitek. 
Nejsilnější zdroj, jímž se inspirovala moje práce, shledávám v mládí. Jako student jsem kdysi vyryl 
do břízy v lese za svou rodnou vsí citaci svého verše: …vracím se v ten kraj, kde života prožil jsem 
máj.“ 

Z více než 400 výtvarných děl Mistra Knoblocha je možno proto v první řadě uvést pamětní desku 
Bohuslava Martinů a hudebníka Stanislava Nováka u nás ve Smiřicích – deska byla slavnostně 
odhalena 17. listopadu 1990 v Brigádnické ulici na domě čp. 237 (Šimonovi). Bohuslav Martinů 
má v jeho tvorbě zvlášť významné postavení. Kromě pamětní desky u nás ve Smiřicích Mistr 
vytvořil pro Poličku monumentální sochu tohoto skladatele v nadživotní velikosti, náhrobek 
a i několik medailí. Velmi zajímavé by bylo uvedení Mistrova vylíčení postupu při zhotovení 
posmrtné masky Bohuslava Martinů v roce 1979 (skladatelovy ostatky byly totiž 20 let po jeho 
smrti v cizině exhumovány a převezeny do Prahy). 

Z Mistrovy tvorby ve zdejším regionu je možno ještě uvést pamětní desky: Otakara Španiela na 
náměstí v Jaroměři, Boženy Němcové v Chlumci nad Cidlinou nebo Marie Jiráskové v Hronově na 
paloučku „U devíti břízek“. K jeho tvorbě patří také medaile Boženy Němcové, Bedřicha Smetany, 
hraběte Antonína Šporka, Aloise Rašína, Aloise Jiráska, K. H. Borovského a z novější doby prof. 
MUDr. Procházky. Vytvořil i medaile pro Nové Město nad Metují a strojírny Stavostroj. 

Pro budoucí umělecký vývoj mladého Milana byl velmi podnětný vliv jeho rodičů, kteří jej 
podporovali ve vztahu k výtvarnému projevu, který se formoval už na obecné škole v Kladské 
ulici v Praze na Vinohradech. Zúčastňoval se žákovských soutěží ve výtvarném umění a získal 
prvé ceny za modelování. Během středoškolských studií na gymnáziu na Jiřího náměstí               
(1.–4. třída) a na obchodní akademii, kde maturoval v roce 1941, transformoval se zájem 
mladého studenta na malířství. Imponovali mu velcí krajináři: Mařák, Lebeda a v neposlední řadě 
impresionisté – např. Slavíček. Tehdy vznikaly i Knoblochovy první krajinomalby.  

Válka narušila, tak jako mnoha jiným z ročníku jedenadvacet, plány na vysokoškolské studium. 
Milan Knobloch nastoupil po maturitě jako účetní do Karlínských kovodílen. Později byl totálně 

Jubilant – medailér a sochař Milan Knobloch 



nasazen v letecké továrně v Letově. Hrozil mu také přesun do Düsseldorfu, kterému zabránilo 
jeho delší onemocnění. Zůstal v Letově, byl vyškolen pomocným zámečníkem, kopal zákopy. 

V letech 1945 a 1946 se pokoušel o zkoušky na Akademii výtvarných umění, obor malířství.  V té 
době nebyl přijat ani na Vysokou školu uměleckoprůmyslovou, kam se rovněž hlásil – tentokrát 
už na sochařství k Josefu Wagnerovi. Tehdy přijal ze zájmu o malířství úpravu předloh pro výrobu 
gobelínů v jindřichohradecké dílně Marie Teinitzerové (Fullova Slovenská Madona, Sychrova 
Jízda králů aj.). Až rok 1947 přinesl úspěch – byl přijat na AVU do sochařské školy profesora Jana 
Laudy a později na tři roky do speciálky Otakara Španiela. Po absolutoriu získal u profesora 
Španiela čestný rok. 

V průběhu studia tvořil Milan Knobloch první samostatné práce. Byla to plastika „Kapr“, odlitá 
pro celostátní výstavu zemědělství, závěrečná školní práce „Oštěpař“, odměněná za kompozici 
a absolventská portrétní plastika „Vlasta“, kterou uzavřel čestný rok u profesora Španiela v roce 
1953. 

Ukončením studií na Akademii nastalo období hledání uplatnění vlastní práce a její prosazení ve 
společnosti. Bylo to období dlouhé, téměř desetileté, kdy mladý umělec prováděl štukatérské 
práce, pomáhal starším kolegům (Alois Sopr) a vytvářel pro svůj umělecký názor vhodné 
vyjádření, realizované později především v medailérství. 

Vztah, který má Milan Knobloch k ražené medaili, byl jistě ovlivněn jeho učitelem Otakarem 
Španielem, u kterého získal znalosti tvorby reliéfu a jeho zákonitostí, dokonalé zvládnutí 
tvarosloví portrétu, pečlivé provedení písma, vyváženou kompozici. I když se v průběhu let 
Knobloch vymanil z vlivu svého učitele a vytvořil si vlastní, charakteristický sochařský rukopis, 
mělo pro něho pedagogické působení Španielovo hluboký význam. 

Prvou medailí vytvořenou na zakázku byla cena za antropologii s portrétem dr. Aleše Hrdličky, 
vydaná v roce 1959 městem Humpolcem. Značného ohlasu se dostalo Milanu Knoblochovi za 
medaili anglického dramatika Williama Shakespeara (1964). Stylizovaným portrétem 
vycházejícím z historických předloh na aversu a lapidárně vyjádřenou myšlenkou renesančního 
dramatu: dýkou a růží na reversu, vytvořil Knobloch jednu z nejpůsobivějších našich ražených 
medailí, oceňovanou dodnes u nás i v cizině. 

Převážná část tvorby Mistra Milana Knoblocha má celonárodní význam a za některá svá díla 
získal uznání i ve světě. Je to například medaile proslulého antropologa dr. Aleše Hrdličky a jeho 
busta v muzeu ve Washingtonu, medaile k výročí Williama Shakespeara v majetku Britského 
muzea a její vyobrazení je zařazeno v prestižní Encyklopedii Britannica, medaile k jubileu 
Mikuláše Koperníka byla vyznamenána Řádem za zásluhy o polskou kulturu, medaile Jiřího Trnky 
zvítězila v mezinárodní soutěži a stala se součástí sbírek Státní mincovny v Paříži. Ve švýcarském 
městě Vevey najdeme symbolický Památník Jana Palacha, v hamburské Státní opeře je umístěna 
busta a pamětní deska Gustava Mahlera, busta Johannese Brahmse je vystavena v panteonu 
Walhalla poblíž vesničky Donaustauf u Řezna.  

Dlouhá řada medailí, pamětních desek i soch je i v naší republice. Dlouhodobou pozornost ve 
všech žánrech věnoval Mistr Knobloch Bohuslavu Martinů, Gustavu Mahlerovi a W. A. Mozartovi. 
Z dalších významných postav naší historie figurují v jeho díle Otokar Březina, Vojta Náprstek, 
Jindřich Honzl, Antonín Dvořák, Karel Hynek Mácha, Nikola Tesla, František Křižík, Václav Hollar, 
Johannes Kepler, František Palacký, Matyáš Bernard Braun, Jan Amos Komenský, Antonín 
Slavíček, Alfons Mucha, Marie Curie, V. V. Štěch, Christian Barnard, Adolf Born, T. G. Masaryk, 
Jan Masaryk, Eduard Beneš, ale i Karel Gott a další. 

Vyjádření Milana Knoblocha: „Na medaili a minci mě vždy fascinovala možnost vyjádření 
osobnosti i doby a reality – možnost na líci a rubu plasticky zpodobit citový i myšlenkový svět 



géniů, ducha klíčových událostí historie i smysl současného usilování. Jedině medaile a mince má 
svůj rub a líc, avers a revers – jako život. Je to historie vepsaná do kovu.“  

V řadě Knoblochových medailí se jeví několik tematických bloků, pro jeho dílo příznačných: 
historie, kultura, věda a medaile soukromé. Většina těchto medailí byla často hodnocena 
v odborných recenzích nebo katalozích výstav, jejichž součástí Knoblochovy práce byly. 

Za pamětní medaili Mikuláše Koperníka a Marie Curie-Sklodowské byl Milanu Knoblochovi 
udělen v roce 1964 Ministerstvem kultury a umění Polské republiky Řád za zásluhu o kulturu 
(L’ordre du „Mérite culturel“). V roce 1979 získal cenu Svazu českých výtvarných umělců 
a Českého fondu výtvarných umění, roku 1984 cenu Ministerstva kultury České republiky. V roce 
1980 byl jmenován zasloužilým umělcem a od roku 1951 je členem České numismatické 
společnosti, kde byl za dlouholetou práci ve výboru zvolen čestným členem. 

V uměleckých soutěžích získala řada Knoblochových prací významná ocenění: 

 1961  – I. cena v soutěži na bustu Saši Machova pro Národní divadlo. 
     – I. cena v soutěži na Památník Boženy Němcové pro Chlumec nad Cidlinou. 

 1962 – Cena města Karlových Varů za medaili objevitelů inzulínu F. G. Bantinga a C. H. Besta. 

 1968 – I. cena v soutěži na medaili a pamětní minci Národního muzea. 

 1970 – I. cena v soutěži na medaili Jiřího Trnky pro mincovnu v Paříži. 

 1975 – I. cena v soutěži na pamětní minci Bedřicha Smetany. 

 1976 – II. cena v soutěži k Mezinárodnímu roku ženy. 

 1981 – I. cena v soutěži na pamětní minci Otakara Španiela. 

O všestrannosti Mistrovy tvorby svědčí i vydání tří poštovních známek s jeho náměty a 15 mincí, 
např. Národní muzeum, Národní divadlo, Karel IV., Jan Evangelista Purkyně, Bedřich Smetana, 
Bohuslav Martinů a Otakar Španiel.  

Mnoho dalších informací o Mistrovi můžete najít v monografii „Milan Knobloch – medaile, 
mince, plastiky“ z roku 1998 s více než 250 ukázkami z jeho tvorby. 

Akademický sochař Milan Knobloch se tedy v srpnu dožije 85 let. V jeho celoživotním 
sochařském díle je patrný nejen talent a neúnavná píle, ale i každodenní studium lidské tváře 
v souvislosti s tvůrčími úkoly, projevují se encyklopedické znalosti a znalosti sochařského 
řemesla. To jsou předpoklady, které u něho vedou k uměleckému úspěchu a přesvědčivosti. 
Výraz a charakter portrétované osoby přenesené na medaili, doprovázené dobovou 
charakteristikou či výrazným motivem, vytvářejí optimální celek. V souhrnu všech děl vznikl celek 
obecně hodnotný, přežívající čas vzniku, zařazující se svojí kvalitou a významem do české 
i evropské kultury. Je to Knoblochův úspěch trvale platný.  

Pro čtenáře Zpravodaje připomínám, Mistr Milan Knobloch získal Čestné občanství Smiřic.  

Vážený Mistře – do dalších let co nejvíce zdraví, životní pohody i tvůrčí invence. 

 

Vzácný dar sbírce Národního muzea 

Numismatické oddělení Národního muzea dostalo počátkem roku 2005 mimořádný dar. 
Akademický sochař Milan Knobloch věnoval Národnímu muzeu svůj soubor 40 medailonů, 
vytvořených k poctě básníka a dramatika Williama Shakespeara. Vzácný dar převzal osobně 
generální ředitel Národního muzea dr. M. Lukeš. Svůj dlouholetý obdiv k Shakespearovi vyjádřil 
Mistr Knobloch vytvořením nové medaile, jejíž originál věnoval Jejímu Veličenstvu Alžbětě II., 
jako vyjádření úcty představitelce země, jež dala světu největšího dramatika všech dob. Tento 
dar převzala zástupkyně Britské rady paní M. Johnsonová. Slavnostního předání obou darů 



10. února 2005 v Panteonu 
Národního muzea se 
zúčastnili zástupci vedení 
ústavu a další muzejní 
pracovníci, představitelé 
britského diplomatického 
sboru, ale i řada předních 
českých umělců medailérů 
a uměnímilovná veřejnost 
v tak hojném počtu, že zcela 
zaplnili Panteon. 

Slavnost sama proběhla 
v komorním duchu s kratšími 
projevy generálního ředitele, 
mecenáše Mistra Knoblocha, 
známého překladatele prof. 

M. Hilského a odborníka na Shakespearovo dílo dr. P. Vody. Atmosféru zvýraznil houslový virtuos 
J. Svěcený. Na závěr se po přípitku uskutečnila prohlídka nádherných bronzových medailonů, 
které byly v Panteonu vystaveny. Výběr z tohoto Shakespearovského cyklu současně vyšel 
v knižní podobě a byl přítomným v Panteonu k dispozici. 

Město Smiřice si může velmi považovat toho, že Mistr Knobloch se k našemu městu hlásí. Proto 
ho Smiřice jmenovaly Čestným občanem. Mistr svou přízeň městu projevil tím, že mu věnoval 
část své umělecké tvorby. Ta je vystavena v zámeckém Důchodu. 

(mv) 

 

 

Obrovský úspěch smiřických žáků v Coca-Cola cupu 

Senzace v podobě stříbrného umístění smiřického družstva se minulý týden (5.–7. 6. 2006) 
zrodila ve finálovém turnaji Coca-Cola Školského poháru. Největší fotbalový turnaj pro druhé 
stupně základních škol a víceletá gymnázia přivítal v areálu pražské Sparty šestnáct nejlepších 
celků z celé republiky, které bojovaly o hlavní výhru – třídenní zájezd na světový šampionát do 
Německa, kde vítězové zhlédnou utkání Česká republika – Itálie. A právě žáci ZŠ Smiřice stanuli 
těsně pod úplným vrcholem, když obsadili skvělé 2. místo. O vynikajícím výsledku hovoří i to, že 
letošního ročníku se zúčastnilo 1 790 školních týmů. 

Samotné účasti ve finále však předcházela dlouhá cesta. Aby se smiřické družstvo probojovalo až 
do Prahy, muselo projít sítem kvalifikačního a vloženého turnaje, následně vyřazovacím kolem 
a nakonec semifinálovým turnajem. Náročný systém turnaje však zaručoval, že se do 
závěrečného klání propracovala opravdu ta nejlepší školní mužstva. 

V závěrečné fázi Coca-cola cupu byly týmy rozděleny do čtyř skupin. ZŠ Smiřice se ocitla ve 
skupině D, kde v prvním utkání nastoupila proti celku ZŠ Prostějov. Chlapci zvládli tento zápas na 
výbornou a po vítězství 2:1 díky brankám Pavla Šida z penalty a Jana Pazdziory se mohli těšit ze 
zisku tří bodů. Ve svém druhém střetnutí nastoupili proti družstvu ZŠ Humpolec a i toto utkání 
z přehledem dotáhli do vítězného konce. Na výsledku 5:2 se podílel dvěma brankami Filip 
Korenčík, jedním zásahem přispěl Daniel Smrček, Ondřej Tuček a Pavel Šido opět z penalty. Zisk 

                         Mistr Knobloch je na fotografii třetí zprava 
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dalších tří bodů zaručil našim hochům jistý postup z 1. místa, proto do posledního zápasu mohli 
nastoupit hráči z lavičky, kteří nebyli doposud tolik vytíženi. Závěrečné klání ve skupině se 
ZŠ Praha 9 bylo odehráno v pohodovém tempu. Na klucích bylo jednoznačně vidět podvědomé 
podcenění soupeře i jistota postupu do semifinále přes možnou porážku. Prohra 0:2 však 
nemohla nic změnit na tom, že z prvního místa ve skupině se radoval náš celek. 

Úterní utkání ve čtyřech skupinách určila účastníky semifinále a utkání o pořadí. V prvním 
semifinále proti sobě nastoupily týmy z Nového Strašecí a Bílovce. Ve vyrovnaném utkání se 
z vítězství 1:0 radoval Bílovec. Druhé semifinále tvořila smiřická družina spolu se ZŠ Staré Město. 
Úvod zápasu našim hochům příliš nevyšel. Po chybě v obranné fázi šel soupeř do vedení 
a v dalším průběhu prvního poločasu kontroloval stav hry. Po změně stran se smiřičtí stále více 
tlačili dopředu a vytvářeli si i gólové šance. Dvě minuty před koncem hrací doby se z rohového 
kopu prosadil hlavou Filip Korenčík a srovnal stav na 1:1. Závěrečný hvizd sudího ukončil velice 
zajímavý souboj plný osobních soubojů. Při nerozhodném výsledku musely o vítězi rozhodnout 
pokutové kopy. Hrdinou těchto okamžiků se stal smiřický brankář Pavel Šido, který nejprve dvě 
penalty soupeře chytil a nakonec sám jednu proměnil. Ta znamenala postup do finále školského 
poháru. Mezi úspěšné střelce vítězného mužstva se zapsali ještě Daniel Smrček, Ondřej Tuček 
a Milan Ponikelský. 

Finále předcházel zápas o třetí místo, ve kterém vyhrálo Staré Město nad Novým Strašecím 1:0. 
Po tomto duelu již bylo vše připraveno k finálovému střetnutí, které bylo na programu po 
skončení doprovodné soutěže Coca-Cola Dance Team. Z důvodu dvou žlutých karet získaných 
v zápasech předcházejících finále nemohl nastoupit v nejdůležitějším utkání turnaje Jan 
Pazdziora, který, jak se později ukázalo, velice chyběl týmu v útočné fázi hry. Po úvodním 
opatrném začátku se na hřišti začala projevovat převaha bílovického týmu, jenž vstřelil do 
přestávky dvě branky. Po přestávce pak ještě přidal další dvě branky a celkově zvítězil 4:0. I přes 
porážku však zaslouží chlapci ze Smiřic pochvalu a obdiv za vynikající výsledek v turnaji, jehož 
dosáhli především díky týmové hře a odhodlání odevzdat na hřišti maximální výkon. Při 
hodnocení nelze opomenout trenéra smiřického celku pana Petra Krejčího, který nejenže dával 

Horní řada zleva: Tomasz Raszka – trenér, Pavel Šido, Pavel Zapadlo, Tomáš Rousek, Pavel Janko, Vojtěch 
Obst, Ondřej Tuček, Petr Škarytka, Milan Ponikelský, Petr Kleandr, Petr Krejčí – trenér. 
Dolní řada zleva: Matouš Jandera, Jan Pazdziora, Radim Vít, Daniel Smrček, Tomáš Kerhart, Filip Korenčík, 
Jakub Mochan. 



hráčům taktické pokyny a důležité informace o soupeřích, ale zároveň vykonával funkci maséra 
a psychologa. O samotný fotbalový růst našich svěřenců má největší zásluhu dlouholetá práce 
pana Martina Černého.  

Na finálové utkání dorazil kromě kamarádů a rodičů hráčů i starosta města Smiřic pan Luboš 
Tuzar, který jménem města ocenil senzační úspěch hochů, kteří od města obdrží dárkový poukaz 
na nákup sportovního zboží v hodnotě 1 000 Kč. Slavnostního předání cen všem týmům se 
zúčastnil i hráč AC Sparty Praha Michal Hanek. Všichni účastníci finále získali hodnotné ceny 
v podobě dvou kompletních sad značkových fotbalových dresů. Pro kluky na stříbrné pozici bylo 
připraveno sportovní a fotbalové vybavení v hodnotě 50 000 Kč.  

Šestý ročník největší fotbalové události své věkové kategorie v České republice přinesl našim 
chlapcům životní úspěch, za což jim náležitě patří poděkování a velké gratulace! Na fantastickém 
výsledku se podíleli brankáři Pavel Šido a Petr Kleandr, dále hráči Milan Ponikelský, Pavel Janko, 
Vojtěch Obst, Petr Škarytka, Filip Korenčík, Jakub Mochan, Pavel Zapadlo, Daniel Smrček, Jan 
Pazdziora, Ondřej Tuček, Matouš Jandera, Tomáš Rousek, Radim Vít a Tomáš Kerhart. 

Tomasz Raszka 

 

 

 

  Projekt „Pohádka“ 
Během měsíce února probíhal ve třetích třídách 
projektový týden „Pohádka“. Projekt se pokusil dětem 
přiblížit základní pojmy a historii pohádek, dále zpestřit 
nejen hodiny čtení, ale i ostatních předmětů, do kterých 
byl nenásilně vkomponován. Celý projekt se vydařil a měl 

u žáků velký ohlas. Děti hlavně ocenily netradiční formy výuky. Na závěr celé akce proběhl 
vyučovací den v maskách pohádkových postav, které si děti samy připravily.  

  Obrázky z dějin války třicetileté 
1. března zhlédli žáci 4. – 9. ročníku divadelní představení pardubické skupiny „Pernštejn“ 
s názvem Obrázky z dějin války třicetileté. Naši žáci se seznámili s úsekem českých dějin formou 
dramatických dialogů, hereckých scén a šermířských soubojů, nechyběly ani ukázky dobového 
oblečení. Děti se hry aktivně účastnily zapojením do jednotlivých pasáží. V závěru představení 
žáci pod vedením jednoho z herců hromadně odpřísáhli věrnost ideálům statečnosti a svobody.  

  Zeměpisná olympiáda 
8. března se zájemci o zeměpis zúčastnili školního kola zeměpisné olympiády. Mezi žáky šestého 
ročníku se se shodným počtem patnácti bodů umístili na prvním místě Aneta Čížková a Vojtěch 
Erbrt, oba ze 6. B třídy. V následném rozstřelu získal postup do okresního kola Vojta Erbrt. Ze 
sedmého ročníku byl nejlepší Petr Viktorin ze 7. A třídy. Petr Viktorin a Vojtěch Erbrt se 
22. března zúčastnili okresního kola, kde se Vojta umístil ve své kategorii na osmém místě a Petr 
v kategorii sedmých tříd na jedenáctém místě.  

  Recitační soutěž žáků 1. stupně 
Dne 8. března se uskutečnila soutěž 1. – 4. tříd v recitaci. Sešly se téměř tři desítky účinkujících. 
Ty nejmladší přišly podpořit i maminky. Recitátoři byli rozděleni do čtyř kategorií podle ročníků. 
Porota měla před sebou nesnadný úkol. Mladší účastníci dojímali svým ještě dětsky naivním 

Ze života základní školy 



přednesem, žákyně 4. ročníku již recitovaly s patřičným tempem, intonací i výrazem. Po těžkém 
rozhodování vybrala porota tři nejlepší v každé kategorii, kteří obdrželi diplom a věcnou cenu, 
ale s prázdnou neodešel nikdo – všichni účinkující dostali sladkou drobnost.  

Celkem pět nejšikovnějších recitátorů bylo vybráno, aby reprezentovali naši školu v okresním 
kole recitační soutěže. Bohužel se kvůli nemoci nemohli zúčastnit všichni, a tak dne 13. 3. pod 
vedením paní učitelky Marešové odjeli bojovat za naši školu pouze Jakub Drabik ze 3. A a Sabina 
Holohlavská ze 4. A. V silné konkurenci se oba velmi pěkně prezentovali, Kuba dokonce vybojoval 
postup do krajského kola.  

  Pythagoriáda – okresní kolo 
Dne 15. března se uskutečnilo v Hradci Králové okresní kolo Pythagoriády pro žáky 6. – 8. ročníků 
– naši školu reprezentovali za 8. ročník Julie Mardarová, Veronika Mrázová a Michaela 
Nezvalová. Za 6. ročník Vojtěch Erbrt, Jiří Skořepa a Radim Svoboda. Všichni tři žáci 6. ročníku se 
stali úspěšnými řešiteli a Vojtěch Erbrt obsadil 1. místo.  

  Recitační soutěž žáků 2. stupně 
Také žáci 6. – 9. ročníku předvedli svoje recitační dovednosti. Soutěž se uskutečnila 21. března 
a nejpočetněji byl zastoupen 7. ročník. Moderátorkou celé soutěže byla Jana Mládková ze 7. B, 
která svou úlohu zvládla výborně. Vystoupení zahájili nejmladší žáci ze 6. ročníku, následovali 
postupně další účastníci a recitaci uzavřely žákyně 9. A třídy. Tři recitátoři vystoupili dokonce 
s vlastní tvorbou a za svou snahu a pěkné verše byli odměněni zvláštním oceněním.  

Porota měla velmi těžkou práci – vybrat mezi soutěžícími tři nejlepší. Na 1. místě se umístila 
Denisa Podlipná ze 7. A za velmi osobité a procítěné podání básně J. Seiferta. 2. místo obsadil 
Michal Štěpán ze 6. B, který zaujal svým milým a přirozeným projevem. Jako 3. v pořadí se 
umístila Lucie Reichová ze 7. B za emočně dramatický přednes vybraných veršů. Všichni účastníci 
recitační soutěže byli odměněni diplomem a drobnými dárky.  

  Mezinárodní výzkum TIMSS 
V pondělí dne 3. dubna 2006 proběhl na naší škole mezinárodní výzkum TIMSS, který slouží 
k porovnávání úrovně vědomostí žáků z různých zemí světa. V našem kraji byla vybrána naše 
škola jako jedna ze tří testovaných škol. Žáci 8. A a 8. B byli testováni z matematiky 
a přírodovědných znalostí.  

  Matematická olympiáda – okresní kolo 
Dne 5. dubna 2006 se uskutečnilo v Hradci Králové okresní kolo matematické olympiády pro žáky 
6. – 8. ročníků. Naši školu reprezentovali žáci z 6. B: Vojtěch Erbrt, Jiří Skořepa, Radim Svoboda 
a Eva Šupíková. 1. místo obsadil Vojtěch Erbrt.  

  Divadelní vystoupení „Štěně nebo špenát“ 
Na dopoledne 20. dubna bylo pro žáky 1. – 3. ročníku připraveno kulturní vystoupení. Tentokrát 
do Dvorany zavítali herci hradeckého divadla Drak s představením „Štěně nebo špenát“. Příběh 
o štěňátku s neobvyklou barvou (zelenou) malé diváky skutečně zaujal. Dokonce i jindy běžné 
vrtění a breptání tentokrát ustalo. Představení mělo totiž od začátku spád, herci vtipně měnili 
scénu pomocí různě velkých krabic s otvory a když při tom ještě podnítili dětskou fantazii, ocitli 
se diváci hned na křižovatce, hned u popelnic či v přístavu. K dosažení patřičného efektu přispěl 
i hudební doprovod a využití videoprojekce. Na rozdíl od jiných pořadů pro děti nemělo toto 
vystoupení za cíl pouze pobavit. Nenásilnou formou předalo dětem myšlenku, že nezáleží na 
tom, jak kdo vypadá, ale jak se chová a jaký je uvnitř. Za to patří divadlu Drak velký dík.  

 

 



  Škola v přírodě 
Ve dnech 24. – 28. dubna proběhla Škola v přírodě třídy 4. A. Žáci byli ubytováni v Penzionu 
Lesanka v příjemném prostředí u Pastvinské přehrady v Orlických horách. Od pondělí do pátku 
probíhal bohatý program.  

Pondělí jsme věnovali Dni Země – čistili jsme les od odpadků, odpad třídili a hrabali listí. Také 
jsme stihli vycházku do Klášterce nad Orlicí a prohlédli si místní kostel. V úterý jsme odjeli do 
Letohradu, kde jsme navštívili Muzeum řemesel. Ještě ten den jsme pobesedovali s potápěčem – 
členem záchranné služby Pastvinské přehrady. Středa byla dost náročná – prošli jsme naučnou 
stezkou Zemská brána – nachodili jsme kolem 18 km, a přesto jsme si ještě ten večer užili 
karneval, doplněný společenskými hrami. Ve čtvrtek proběhla exkurze přehradní hráze Pastviny. 
Večer byl ve znamení blížících se čarodějnic – výroba a následné upálení. S okolím Lesanky jsme 
se rozloučili v pátek při Hledání pokladu. Ve volných chvílích se děti učily, sportovaly, poznávaly 
přírodu a ve skupinkách plnily zajímavé úkoly na téma Putování za Kelty.  

  Hradec Králové – krajské město 
V rámci vlastivědného učiva na 1. stupni se mají žáci seznámit s krajským městem. Proto se 
28. dubna vydala 4. B třída na poznávací exkurzi do Hradce Králové. Počasí dětem přálo, proto 
lehce zvládly poměrně dlouhou trasu. Všichni postupovali podle orientační mapky, na kterou 
zaznamenávali všechna důležitá místa v krajském městě. Nejhezčí zážitek měli v Jiráskových 
sadech u soutoku Labe a Orlice. Na Bílou věž se pokusí vystoupit v nejbližších dnech společně se 
svými rodiči – alespoň tak si to někteří plánují! 

  Smiřický slavík 
Dne 3. května proběhlo školní kolo pěvecké soutěže. Do školního kola postoupily děti z třídních 
kol. Větší zastoupení měli mladší žáci, za druhý stupeň soutěžily hlavně dívky z šestých tříd. 
Repertoár účinkujících byl vskutku různorodý. Porota vyslechla lidové písně i písně umělé, starší, 
již prověřené skladby i skladby současné.  

V 1. kategorii (1. – 3. třídy) zvítězil Adam Holeček, na dalších místech se umístily Kateřina 
Růžková a Kateřina Křížková. Ve 2. kategorii (4. – 5. třídy) 1. místo vyzpívala Dominika Košťálová, 
2. místo Lucie Venclová a 3. místo Sabina Holohlavská. Ve 3. kategorii 6. – 9. třídy zvítězila Aneta 
Marešová, další místa obsadily Aneta Čížková a Kateřina Kabuďová.  

Koncert „Děti dětem“ 
18. května se uskutečnil koncert pro děti 1. stupně. Vystoupení žáků ZUŠ Smiřice probíhalo 
v krásném prostředí místní kaple. Děti předvedly nejen drobné skladbičky, ale zazněly 
i náročnější skladby. Největší úspěch mělo závěrečné dechové kvarteto. Poděkování patří všem 
účinkujícím a jejich pedagogům, připravili nám pěkný hudební zážitek. Zřekli se i malé peněžní 
odměny, byla tedy věnována na opravu varhan.   

Matematický klokan 2006 
Tato mezinárodní soutěž vznikla v Austrálii a dnes probíhá v mnoha zemích světa. Česká 
republika se k nim přidala poprvé v roce 1995. Soutěž je rozdělena do několika kategorií. Žáků 
základních škol se týkají: Cvrček (2. a 3. třída), Klokánek (4. a 5. třída), Benjamín (6. a 7. třída) 
a Kadet (8. a 9. třída).  

Výsledky letošního kola:  

kategorie Cvrček:     kategorie Benjamin: 
1. Špaček M.  3. B    1. Erbrt V.   6. B 
2. Morávek J.  2. B    2. Tesařová P.   7. A 
3. Ulrychová T.  3.     3. Skořepa J. 6. B a Koldrt T. 7. A 



kategorie Klokánek:    kategorie Kadet: 
1. Rufrová M.  5. B    1. Mrázová V.   8. B 
2. Škrabka M.  4. B    2. Kabuďová K.  8. A 
3. Syrový K.  5. B    3. Václavek M.   9. B 

Kompletní přehled výsledků naleznete na webových stránkách základní školy.  

  Poznávání živočichů a rostlin 
V květnu proběhla školní kola soutěží v poznávání živočichů a v poznávání rostlin. Soutěž 
v poznávání živočichů proběhla v učebně přírodopisu, kde bylo vystaveno padesát položek, 
především preparátů, ale soutěžící zde nalezli i živé ukázky. Poznávání rostlin proběhlo již 
tradičně na školním pozemku, kde je vysazena řada rostlin reprezentujících ekosystémy naší 
krajiny. Zde tedy soutěžící určovali především živé rostliny přímo na jejich stanovišti. A jak vše 
dopadlo? 

Poznávání živočichů:     Poznávání rostlin: 
1. Václavková Pavlína  6. B   1. Václavková Pavlína  6. B 
2. Teichmanová Veronika 9. A   2. Král Aleš   8. A 
3. Vokřál Jiří   9. B   3. Nezvalová Michaela  8. A 

Šest nejlepších bude reprezentovat školu v okresním kole poznávání rostlin a živočichů v Hradci 
Králové.  

 

  Výsledky přijímacího řízení 
V letošním školním roce opustí brány naší školy celkem 68 žáků. Přijímací řízení ke studiu na 
středních školách bylo organizováno stejným způsobem jako v loňském roce, to znamená, že 
každý žák si pro první kolo přijímacího řízení mohl podat pouze jednu přihlášku. Výsledky 
přijímacího řízení jsou přibližně stejné jako v loňském roce. Naprostá většina žáků byla přijata na 
zvolené obory již v prvním kole přijímacího řízení. Také podíl žáků přijatých na maturitní studijní 
obory zůstává přibližně stejný jako loni a v letošním roce odchází do těchto studijních oborů více 
než polovina našich žáků (58 %). Největší zájem jsme letos zaznamenali o studium na Střední 
průmyslové škole v Hradci Králové, kam bylo přijato 6 žáků a o studium na Obchodní akademii 
v Hradci Králové, kam bylo přijato 5 žáků. Zvýšený zájem jsme letos zaznamenali o studium na 
gymnáziích, kam se celkem přihlásilo 6 žáků, z toho jeden do matematické třídy Gymnázia 
J. K. Tyla v Hradci Králové a jeden do Sportovního gymnázia v Pardubicích. Z učebních oborů 
zůstává tradičně největší zájem o obory z oblasti automobilní, výpočetní techniky a elektroniky, 
trvalý zájem je i o kuchaře a číšníky. Ze středních odborných učilišť byl letos největší zájem o SOU 
Hradební v Hradci Králové (9 žáků) a místní Střední školu potravinářskou (9 žáků).  

Mgr. Petr Rohlena, ředitel ZŠ Smiřice 

 

Exkurze na Moravu a do Vídně 

Ve středu 26. dubna ráno se naše „skupina“ (pí uč. Čermáková a Michálková, p. Šob a 43 žáků ze 
všech ročníků 2. stupně) vydala na výlet na Moravu a do Vídně. Asi v poledne jsme autobusem 
a pak i lanovkou dorazili k Punkevním jeskyním. Nejen v Kateřinské jeskyni (ke které jsme jeli 
malým vláčkem) jsme shlédli nádherné jeskynní prostory, stalagmity, stalaktity, stalagnáty 
i jeskynní jezírka a zažili jsme pravou jeskynní tmu. Na dně Macochy jsme se dozvěděli, že 
propast dostala své jméno po maceše, která do ní, podle pověsti, svrhla svého nevlastního syna. 
On se však zachránil a lidé ji za trest shodili dolů. Zatopenými částmi jeskyně jsme po říčce 
Punkvě proplouvali na lodičkách.  



Po prohlídce jsme se vydali směrem na Pasohlávky, kde jsme po dva dny bydleli v bungalovech. 
Po večeři nám plánovaný výlet do Lednice překazila bouřka a my jsme byli nuceni jej odložit.  

Ve čtvrtek jsme absolvovali prohlídku Vídně plné moderních staveb. Náš cíl ale byly památky. 
Navštívili jsme Hofburg, který nechala postavit Marie Terezie v barokním stylu, chrám 
sv. Štěpána (do kterého jsme mohli, bohužel, jen nahlédnout, protože zde právě probíhala mše), 
Státní operu a Belvedér. Po dlouhé, ale zajímavé prohlídce města jsme se autobusem přesunuli 
do Schönbrunnu, v jehož rozlehlém areálu se nachází nejstarší zoologická zahrada v Evropě 
a odkud je krásný výhled na Vídeň.  

V pátek ráno jsme „konečně“ navštívili Lednicko-valtický areál plný zelených a kvetoucích stromů 
a keřů, ptactva a (bohužel pro nás) hladových komárů. Z vysokého minaretu byl nádherný výhled 
do okolí. Asi po 2 hodinách jsme odjeli do Brna, kde jsme navštívili hrad Špilberk a chladné 
kasematy, které působily dost ponuře.  

Tímto náš výlet skončil. I přes jednu bouřku nám počasí přálo a domů jsme se vraceli unavení, ale 
plní dojmů a zážitků.       

Veronika Teichmanová, žákyně 9. A 

 

 

 

 

 V současné době má naše organizace 268 členů (63 mužů a 205 žen). Jsme největší 
organizací (po SD ČR v Hradci Králové) v celém Královéhradeckém kraji. 

Ve II. pololetí se uskuteční zájezd do Kudowa Zdroj v Polsku, zájezd do Boskovské jeskyně, 
Jablonce (bižuterie), na hrad Lemberk, zájezd na výstavu Zahrada Čech v Litoměřicích, 
navštívíme různá divadla v Praze a na závěr uspořádáme vánoční posezení ve Smiřicích.  

I pro druhé pololetí roku počítáme i s pořádáním přednášek. 

Pí Zdena Dvořáková ukončila činnost v našem výboru. Předsedkyní kulturní komise je od 
1. 6. pí Marie Lindrová z Holohlav. 

 Dne 10. dubna 2006 se konala beseda s ministrem zdravotnictví Dr. Rathem, na které se celé 
tři hodiny hovořilo o problémech zdravotnictví. Beseda se konala v reprezentativním 
prostředí parlamentu v jednací síni „Státní akty“. Sál byl plný, protože účast byla limitována 
pouze 130 místy. Ministr velmi jasně vysvětlil problémy českého zdravotnictví a možnosti 
jejich řešení. Z diskuse bylo patrno, že ne vždy je mezi seniory dostatek informací, a že také 
zdravotničtí pracovníci nedostatečně informují své pacienty (o lázeňské léčbě, poplatcích 
u lékaře apod.). Na závěr sklidil ministr zasloužený potlesk a ujistil přítomné, že problémy 
seniorů mu nejsou a nebudou cizí. 

Svaz důchodců ČR zde slíbil pomoc v informování seniorů a je schopen tlumočit ministrovi 
požadavky.  

Za KR  Svazu důchodců ČR  v Hradci Králové se besedy zúčastnila pí Kučírková. 

Svaz důchodců ČR žádá všechny důchodce, aby své dotazy či námitky zasílali na adresu 
Ústředí  Svazu důchodců ČR v Praze. Po diskusi s ministrem Dr. Rathem doporučujeme všem 
seniorům: 

Zprávy Svazu důchodců ČR ve Smiřicích 



1. Při eventuálních platbách u lékaře (akutních, odborných či jiných) požadovat od lékaře 
potvrzení o zaplacené částce. Pokud se vám částka nezdá správná, požádejte příslušného 
lékaře o vysvětlení, respektive pošlete dotaz zdravotní komisi Svazu důchodců ČR v Praze 
6, Wüchterlova 5, PSČ  160 00. 

2. Využijte zákonné právo a požádejte zdravotní pojišťovnu, u které jste pojištěni, o roční 
výkaz zdravotních úkonů, které byly na vaše jméno vyúčtovány. 

3. Své dotazy na léky zasílejte do naší Geronto-farmaceutické poradny, která obnovila 
činnost. E-mailová adresa: svazduchodcu@seznam.cz. 

4. Informace Svazu důchodců ČR v Praze: Legislativní návrh Rady seniorů ČR na 
progresivnější valorizaci důchodů – a to přímo ze zákona – neprošel ve druhém čtení na 
55. poslanecké schůzi dne 25. 4. 2006. Ze 123 poslanců získal podporu jen u 52 poslanců 
(5 sociální demokraté, 14 KDU-ČSL a 33 KSČM) 

Berete správně léky? Nadáváte rovněž na nejednotné ceny a doplatky za léky? Víte, že v roce 
2005 bylo v ČR vydáno na léky 55 miliard Kč? Podle propočtů, provedených na Farmaceutické 
fakultě UK v Hradci Králové, byly ve stejném roce vyhozeny a zničeny léky za 15 miliard Kč! Je to 
normální? 

23. 5. 2006       Vlasta Kučírková, předsedkyně SD ČR ve Smiřicích 

 

 

 

Měšťanské právo 
Za ouřadování purkmistra Matěje Černého, smiřický mlynář Václav Štefelin žádal o udělení 
měšťanského práva, které mu po složení sousedského slibu a zaplacení taxy 6 fl. bylo 
16. 12. 1802 uděleno. Tito manželé Václav a Anna ze mlýna č. 110 darovali do smiřického kostela 
novou monstranci, když r. 1785 byl kostel okraden, a nejen drahocenná monstrance, kalichy 
a i jiné věci chyběly (nejspíše zabaveno císařem). Z nouze měl kostel jen dřevěnou od truhláře 
Hejzmana zhotovenou, nechali tehdy novou pozlacenou v Praze zhotoviti, kteráž je v kostele od 
r. 1811 až podnes. (Vše převzal při odsvěcení kostela asi r. 1970 páter Václav Černý.) 

Za panování purkmistra Jana Janáka pojal Jan Frič z Hostinného za manželku vdovu Goderovou, 
dle dědičné pořádnosti 11 let držel domek č. 9 pro jejího syna Antonína, načež žádal o udělení 
měšťanského práva. Po složení slibu a zaplacení taxy 15 fl. byl do měšťanstva 6. 2. 1809 také 
přijat. Roku 1825 stanovil slavný vrchní úřad výši taxy za udělování měšťanského práva a to dle 
velikosti majetku žadatele, 1/3 patřila kanceláři, 2/3 ponechává si magistrát. (Měšťanské, později 
„domovské“ právo bylo prestižní váženou institucí, která jistým způsobem zabezpečovala jejich 
uživatele ze strany města.) 
 

Výuka náboženství 
Ačkoliv od r. 1755 ve Smiřicích již pět zámeckých duchovních přebývalo, žádný náboženství 
nevyučoval, a proč taky, když to jejich povinnost nebyla a není. Tak děkan holohlavský Emanuel 
Böhm sám až do r. 1807 náboženství vyučoval, jak všední den tak i nedělní školy sám obstarával, 
což k jeho pochvale třeba připomenouti. Tento děkan, u něhož se hazardní hra o vysoké peníze 
děla a milostivá choť administrátora statků rytíře z Erbenů všechny peníze prohrála, byl požádán, 
by za ní několik dalších tisíc kavíroval (zaručil), což on i učinil. Milostivá opět vše prohrála, 
následně pan děkan musel ztrátu zaplatit a tímto se stal miláčkem pana administrátora.  

Mitiskova kronika – VII. pokračování 
 



Opakující nedělní vyučování 
Jak počet dětí stále rostl, tedy počátkem r. 1808 bylo každou neděli a svátek opakující vyučování 
zavedeno a odbýváno. Školním dohlížitelem zvolen horlivý purkmistr Jan Janák, jenž se postaral 
o to, že počet škole odrostlých opakujících žáků se zvětšil na sto. Mladíci, vejrostkové i mladá 
děvčata od 12 do 19 let věku museli tuto školu navštěvovati, což se docílilo přispěním děkana 
Josefa Kodeše, který žádnému ženichovi nechtěl dát povolení, dokud nepřinesl vysvědčení 
z nedělní školy. To platilo do r. 1810, do smrti děkana Kodeše. Po jeho smrti byli školáci jen do 
18-ti let školou povinováni, po několika letech vyšlo nařízení, že jen do 16-ti let do školy choditi 
musejí, do kostela v neděli ke křesťanskému cvičení však až do 18-tého roku jsou povinováni 
choditi. Později vydáno nařízení, aby školáci do 12-ti let všední školu navštěvovali, ale ještě tři 
léta do opakující neb nedělní školy chodili, tedy vázanost do školy trvala do 15-ti let věku. Roku 
1870 vyjádřili se učitelé, aby škola trvala od 6 do 14-ti let, sobota posílena a nedělní výuka byla 
zrušena.  
 

Přídavek smiřickému knězi 
Roku 1807 nabyli smiřičtí měšťané přesvědčení, že zámecký duchovní s tehdejší fundační roční 
žoldou 247 fl. (zlatých) dle kněžského stavu živ býti nemůže, ač dle nadace hraběnky Marie 
Terezie měl dostávati úrok. Tu purkmistr ustanovil vytvoření kapitálu, ten byl uložen na 5 % tak, 
že ročně vydal užitek 70 fl. a ty fundačnímu faráři k jeho výživě, z městské pokladny, od r. 1808 
vypláceny bývávaly. K tomu sepsána nadační listina, kterážto byla od C. k. zemského gubernia 
v Praze potvrzena a k výročnímu vyplacení poukázána.  
 

Zimní bohoslužby  
Ač městečko Smiřice každoročně na lidnatosti a rozsáhlosti přibývalo, přec bohoslužba 
v zámeckém chrámu Páně vykonávána býti nesměla, žáci museli do Holohlav ke křesťanskému 
osvícení docházeti. Tehdejší městečka představený Jan Janák z čp. 101, zanesl k Veledůstojné 
biskupské konsistoři prosební žádost, aby pro smiřické obyvatele, alespoň v zimním období od 
zámeckého fundamentalisty bohoslužba odbývána býti mohla. Tomuto zbožnému přání 
konsistoř dekretem z 16. září 1811 zcela vyhověla, smiřičtí ale museli na odškodnění potřebné 
voskové svíce a kadidlo z obecní pokladny vždy zaopatřiti.  

Poznamenati se sluší, že pod zimními měsíci bývá vyrozuměn onen čas od sv. Havla v říjnu, až do 
sv. Jiří v dubnu. Naproti tomu museli v letních měsících smiřičtí, mládež i opakující dospělí 
školáci, i nedělní děvčata vyrostlá ke křesťanskému cvičení a veškerým pobožnostem, neb 
k nešporám a litaniím, do mateřského chrámu holohlavského choditi. (Jednalo se o bohoslužby 
pro veřejnost, pro zámecké sloužil kaplan mši denně.)                

Z Mitiskovy kroniky pro Zpravodaj připravil Ing. Milan Plšek 

 

Pod hrdelním právem dobrušským 

V jedné z ukázek popisuje Mitiska hrdelní právo našeho města. Pro doplnění jsem zařadil 
i několik ukázek z knihy V. Matouše „Ortel podle práva“, kde je popsána doba, kdy panství 
Smiřice spadalo pod hrdelní právo města Dobrušky, tedy do roku 1635. V předchozím roce bylo 
panství Smiřice zkonfiskováno císařem Ferdinandem II. Jedná se o období, kdy Smiřice byly 
v držení Trčků z Lípy, jejichž rodovým sídlem bylo Opočno.  

Město Dobruška získalo hrdelní právo privilegiem pána Sezemy z Dobrušky, datovaným na 
Opočně dne 26. 5. 1364. Dobruška ležela na důležité křižovatce obchodních cest. Karavany 
i jednotliví kupci byli častým objektem přepadení. Otázka bezpečnosti ve městě i nejbližším okolí, 



jakož i exemplární potrestání zločinců bylo v zájmu měšťanů i jejich živností. Výslechy a výpovědi 
provinilců před právem města i právem útrpným byly spolu s vyneseným ortelem zanášeny do 
„Knihy smolné či černé“, která obsahuje i těchto pět případů: 

1) 1590, prosinec 21., Vašek Pastuchů ze Skaličky, panství Smiřice. Krádeže. Spolu 
s Jakubem ze Štívnice spáchali v okolí Dobrušky i jinde řadu krádeží. Ortel: Milost, na 
hrdelní zápis vypovězen na 5 mil z panství opočenského a smiřického.  

2) 1599, březen 12., Marek Čaušek z Boru, panství Smiřice. Krádeže. Naposledy čeledínem 
u krčmáře Jana Kalendy, kde ukradl truhlici s obecními penězi a tesák. Zatčen v Jaroměři 
a předán do Dobrušky. Na mučení ještě doznal řadu dalších krádeží. Ortel: Oběšen.  

3) 1612, leden 27., Eva – děvečka z Plesu, panství Smiřice. Smilstvo a vražda novorozeněte. 
Před právem dobrovolně přiznala, že porodila chlapečka, jehož udusila senem a pak 
zahrabala v lese. V mučírně své doznání potvrdila, děcko měla s jakýmsi pacholkem, který 
však uprchl. Ortel: Milost, místo zahrabání za živa a probití kůlem sťata mečem.  

4) 1616, květen 12., Jan syn Honse z Dittersbachu z panství smiřického. Sodomie. Jako 
pacholek u Jana Kozáka ve Smržově byl přistižen při obcování s klisnou. Ortel: Milost, 
pardus (výprask) u pranýře. Na hrdelní zápis vypovězen z Království českého. 

5) 1628, prosinec 5., Ondřej Tlaskal, podruh v Nedělištích, panství Smiřice. Krádeže. 
Dobrovolně se přiznal ke krádeži 1 radlice a 2 krojidel ve dvoře Rodově a 2 radlic 
a 1 krojidla ve Zderazi. Rovněž přiznal krádež peněz u staré Kavkové. Na trápení doznal, 
že již byl jednou vězněn. Na dalším mučení uvedl, že ho navedl kovář Jiřík, který od něho 
lup koupil. Ortel: Oběšen. 

2/06                   Ing. Milan Plšek  

 

 

Jan Smiřický a stadický král 

Stadice. Ves v Čechách nad říčkou Bílinou, nedaleko Ústí n. L. Odtud odvozuje Kosmas původ 
Přemyslovců, zde zastihli poslové kněžny Libuše Přemysla, orajícího dvěma voly. Na Přemyslově 
poli rostlo rovněž Přemyslovo ořeší. Na paměť pověsti osvobodil Karel IV. zdejší tři usedlosti od 
roboty, uložil jim však povinnost dodávat na panovnický stůl oříšky z Přemyslovy lísky, což je 
doloženo až do roku 1701. Hrabě Ervín Nostic nechal roku 1841 na Přemyslově poli zřídit 
pískovcový památník s železným pluhem. Na protějším svahu se ukazuje Přemyslova studánka 
a skála, do níž, dle pověsti, vehnal Přemysl své voly. Stadice jsou dnes místní částí obce 
Řehlovice. 
 

Jan Smiřický ze Smiřic. Zakladatel rodové moci a slávy. Na počátku husitské revoluce nadšený 
husitský bojovník, sídlící na smiřické tvrzi, který se roku 1421 přidal k východočeským husitům 
táhnoucím na pomoc ohrožené Praze. Zprvu horlivý husita, později patřil k umírněné 
utrakvistické šlechtě, byl i obratným politikem, který uměl využít možnosti doby ve svůj 
prospěch. Po husitských nájezdech roku 1421 svěřuje se arcibiskup Konrád z Vechty do ochrany 
bratří Smiřických a dává jim v zástavu Roudnici, sídlo pražských arcibiskupů. Roku 1431 Jan 
Smiřický Roudnici kupuje a zřizuje zde své sídlo. Spolu s Jiřím z Poděbrad je roku 1440 jmenován 
hejtmanem Boleslavského kraje, zároveň byl i hejtmanem na Litoměřicku, byl tedy již mocným 
pánem. 

Po smrti českého krále Albrechta II. Rakouského, zetě Karla IV., v říjnu 1439, nastává 14 let 
bezkrálí, až do nástupu Ladislava Pohrobka. Dlouhá siroba koruny české a marná snaha ji 



ukončiti, daly roku 1445 příčinu k jevu neobyčejnému a významnému pro tehdejší smýšlení lidu 
obecného.  

Za bezvládí v Čechách objevil se u Stadic pomatenec a ten sedlákům ze vsi, kteří se na něho 
přicházeli podívat, jal se vypravovati, že měl zjevení, ve kterém sv. Václav a sv. Jan mu oznámili, 
že Bůh ustanovil jej Čechům za krále, přišel tedy do míst, kde králové čeští původ svůj brali. (Dle 
letopisů: Trlek bláznivý seděl u Stadic pod keřem Přemyslovým, čině se prý králem, tu jeli se 
k němu panoše, rytieři a obecní lidé ze všech stran, divíce se velice, co by to bylo.) 

Jakub, ač muž prostý, byl stařec krásné postavy, šedivý, jenž ve svém hrubém rouše vzbuzoval 
dojem světce, vynikal též výmluvností, slovům jeho dostávalo se nadšené víry, byl pokládán za 
nového Přemysla. A tak sedláci, uznavše ho králem, jali se ho ctíti způsoby všelikými, otočili ho 
tělesnou stráží a zřídili mu také radu ze svých čtyř starších. Muž pak písma znalý učiněn mu 
kancléřem, sepisoval nová zjevení a psaními do všech končin napomínán lid, aby přišel kořiti se 
králi svému. Také mnoho osob z měst i nižší šlechty přijíždělo, aby nevídané divadlo uzřelo, z nich 
pak většina se vracela s mohutným dojmem. Jak rostoucí pohnutí zdálo se zvěstovati bouři, 
u českých pánů smích náhle obrátil se v strach, i sjeli se u pana Smiřického na Roudnici a rozhodli 
zakročiti brannou mocí, aby divadlu tomu konec učinili. Nato zjara roku 1445 nový král a rádcové 
jeho Smiřickým bez odporu zajati a přivezeni na Roudnici. Smiřický posléze, nevěda, co počíti 
s blouznivým starcem, dal jej dopraviti do Prahy na Nové město purkmistru Pešíkovi 
k opatrování. Rádce jeho, dav jim dříve brady k hanbě oholiti, propustil na svobodu. I Pešík 
blouznivce záhy propustil, ten pak beze stopy zmizel a nebylo o něm již slyšeti. Když při tom 
zatčení božího poslance se žádný očekávaný zázrak nestal, hned král opuštěn a zapřen byl i od 
nejhorlivějších stoupenců svých. 

V paměti lidu však ještě dlouho žila vzpomínka na tuto epizodu královskou, na krásný sen, 
v němž lid učinil opět marný pokus ujmout se řízení věcí veřejných, za situace, kdy 
v rozbouřených husitských Čechách nikdo o korunu příliš nestál a shoda panstva na novém 
panovníkovi byla v nedohlednu. 

(Upraveno dle Dějin Palackého a Urbánka)     

Ing. Milan Plšek, květen 2006 

 

 

V závěru letošního května a na počátku června zaznamenal Střelecký klub 
ve Smiřicích dva velké úspěchy.  

Ten první úspěch přišel 27. května, když se smiřické družstvo ve složení 
Hana Jírovcová, Ing. Radek Jandl ml. a Ing. Martin Vohnout prostřílelo do 
finále mistrovství republiky ve střelbě štafet z velkorážné pistole.  

Do finále, které letos proběhlo na střelnici v Žatci, se probojovalo 18 trojic  z celé republiky a dvě 
hostující družstva německá. Soutěžilo se ve dvanácti úlohách v různých kombinacích na kovové 
padací terče a tvarově různé mezinárodní pistolové terče. 

I když smiřické družstvo nakonec obsadilo celkové 14. místo, je toto umístění – vzhledem 
k chybějícím zkušenostem z velkých závodů – velmi cenné a zapíše se velkými písmeny do 
historie Střeleckého klubu ve Smiřicích.  

Úspěchy s vůní střelného prachu 
 



Skvělé umístění na MR se zřejmě odrazilo v celkové pohodě, a tak se není čemu divit, že přišel 
další úspěch. Na otevřeném volném závodě ve střeleckém víceboji 10. 6. v Plzni měli smiřičtí 
doslova zlatou mušku – v konkurenci 45 závodníků z celé republiky se celkovým vítězem stal 
Ing. Martin Vohnout.   
 

 

Všichni soutěžící se nejprve utkali ve víceboji skládajícím se ze střelby z malorážové sportovní 
pistole, střelby z velkorážového sportovního revolveru, střelby ze samopalu vzor 58 a na skeetu  
– v této posledně jmenované disciplíně se Ing. Vohnout umístil na 1. místě a Václav Klimeš na  
příčce druhé. V mimosoutěžních disciplínách si střelci mohli změřit síly i ve střelbě z kuše, z luku 
a ve střelbě na „běžícího kance“. 

Ve finále, kam postoupilo 16 nejlepších, se střílel tzv. souboj (střelba na pět padacích kovových 
terčů na čas), v němž se nejlépe umístil a celkovým vítězem plzeňské soutěže se tak stal 
Ing. Vohnout.  

(lr) 

 

 

Stonehenge v Anglii je mystický – téměř hrůzostrašný kamenný kruh, který je opředen 
fascinujícími mýty a legendami. Současníci si marně lámou hlavu, k jakému účelu vznikl. Jeho 
stáří se odhaduje na 5 000 roků. Nachází se v nejjižnější části Velké Británie poblíž města 
Salisbury. Je navštěvován četnými výpravami turistů. Je o něj takový zájem, že nyní již není 
dovoleno chodit až do jeho bezprostřední blízkosti, aby nedocházelo k jeho zkáze. 

A smiřické Stonehenge?  

No řekněte, nepřipomíná tato fotografie 
obří kameny z Anglie? Jedná se ale jen 
o zbytky bývalé otevřené polní stodoly, 
která stála za dvorem Zderaz směrem 
k Lochenicím. Původně, kdy měla ještě 
střechu, sloužila ke skladování slámy 
nebo sena. Již poměrně dosti dlouho 
nesloužila svému účelu. Vloni napolovic 
spadla střecha – možná, že jí někdo 

Zleva M. Vohnout, H. Jírovcová, manažer týmu 
V. Klimeš a R. Jandl 

Ing. Vohnout při finálové střelbě 

Smiřické Stonehenge 
 



„pomohl“. Letos už střecha zmizela úplně. Zůstaly zde pouze cihelné pilíře. Rozebere si je někdo 
na stavbu? Zřejmě jsou zde použity cihly ze smiřické cihelny a ty by ještě vydržely více než dnešní 
nové cihly.                    

(mv)  

 

 

 



 


